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Josep-Maria Terricabras entén la filosofía com un mitjá de defensa 

personal a l'abast de qualsevol ciutadá que vulgui adoptar una 

actitud crítica davant el món. Filósof, director de la Cátedra 

Ferrater Mora de Pensament Contemporani i prestigios divulgador 

de Tobra de Ludwig Wittgenstein, és un deis intel-lectuals mes 

lúcids i compromesos del país. 

osté va néixer i va pasmr la in-
famesa a Calclia, al Maresmc. De 

¡Kiii. ¿í]uin vincle tenia amh Giro-
na, a pan del derival de la peninenga 

de Calella al hisbaí de Girona! 
—Vaig néixer a la casa del núme

ro 122 del carrer de l'Es '̂lésia, de Cale
lla. Ei meu avi matern, Mariano No
gueras, hi tenia una adrogueria i pastis-
seria. Calella vivia girada cap a Barce
lona, entre altres raons perqué llavors 
les comunicacions amb Girona eren 
molt complicades. La primera vegada 
que jo devia anar a Girona devia ser ais 
quinze anys. El lligam que teníem amb 
Girona era basicament eclesiastic, per
qué ¡a parroquia de Calella pertanyia al 
bisbat de Girona. El meu segon contac
te amb Girona em va venir arran del 

període curt que vaifí passar al Seminari 
de Girona. Moits anys mes tard hi vaig 
anar tcnint mes relació, perqué vaig 
treure una pla^a de catedratic d'institut 
a Sant Feliu de Guíxols, on vaig conéi-
xer la mcva dona. La major part de la 
meva vida l'he passada a la zona de Gi
rona. Vaig estar-me només fins ais orne 
anys a Calella, on llavors no es podia 
cursar el batxillerat. De petit els pares ja 
ni'bavien fet estudiar francés i alemany. 
El trances el \'aig aprendre amb la que 
devia ser la primera turista francesa que 
devia íirribar a Calella, a la qual alguna 
gent que no sabia francés coneixia peí 
nom de Senyora Madame. 

—Deu teñir ben viva la memoria deis 
primers efectes del tiírísme en la tramfor-
mmóde Calella... 

—Linici del turisme a Calella s'ha 
de situar cap al 1957, Llavors només hi 
havla un hotel a la població, l'hotel 
Vila, regentat per una famflia que abans 
de la guerra havia tingut una fonda. Els 
primers turistes s'allotjaven sovint en 
cases particulars. Els primers matalassos 
de goma que van teñir alguns habitants 
de Calella els van rebre d'obsequi de tu
ristas que havien acoUit a casa seva. La 
meva va ser la primera generació que v;i 

U 
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JOSEP-MARIA TERRICABRAS I NOGUERAS 

va néixer a Calella (Maresme) el 
12 de juliol del 1946. És llicen-
ciat en filosofia i lletres per la 
Universitat de Barcelona. Es va 
doctorar en filosofia i ciéncies de 
l'educació per la Universitat de 
Barcelona i la Universitat de 
Münster. Ha realitzat estades 
d'investigació a la Universitat de 
Münster, el St. Johns CoUege de 
Cambridge i la Universitat de 
Berkeley, a California. 

Es membre de Tlnstitut 
d'Estudis Catalans, catedrátic de 
filosofia a la Universitat de Giro-
na i director de la Cátedra Ferra-
ter Mora de Pensament Contem-
porani, de la Universitat de Gi-
rona. Ha estat professor tutor a 
la Universitat de Münster, ca^ 
tedratic de hatxillerat a I'IB Sant 
Telm de Sant Feliu de Guíxols i 
professor encarregat de curs del 
Departament de Matematiques 
de la Facultat d'Informática de la 
Universitat Politécnica de Cata
lunya. Va guanyar el premi d'as-
saig Caries Rahola el 1982. 

És autor deis Ilibres Luduiig 
Wittgcmtein. Kommentar und In-
terpreiütion (1978), Ética í ¡libcr-
tat (1983), Fer filosofia avui 
(1988), Líi comimicncíó (1996) i 
Alreveix-ie a pensar (1998). Ha 
dirigir l'edicit) actualitzada en 
quatre volums del Diccionario de 

veure noies amb bikini. La modernitat 
va entrar a Calella a través del turis-
me. Histüricament Calella ba estat 
bastant conservadora, des del punt de 
vista de les idees. La parroquia bi ba 
exercit sempre un paper molt detcrmi-
nant. Els nens corríem a fer l'amistat 
al mossén quan el veiem pcl carrer... 
Recordó els primers cstablimcnts que 
van clavar a l'entrada un cartell en 
que deien que s'bi parlava anj^lés. La 
mare va penjar a l'aparador de la boti-
ga de casa un rétol en qué es deia que 
s'hi parlava cátala i espanyol. Al cap 
d'un parell de dies de tenir-lo penjat, 
l'alcalde va ordenar que el reciréssim, 
perqué considerava (.¡uc alio era una 
provocació... A part de rairihada deis 
primers turistes, recordó de la Calella 

44 
A Alemanya em vaig poder 
formar incel-lectualment. 

Aquí el tranquisme 
només fomentava 

la idiotesa 

fi 
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Je lii mev;i infantesa ['extraordinaria ;ic-
rivicat teatral que hi bLiüia. 

—El icairc cm una de les ¡lassiom de 
la ieva infantesa! 

—Hi tenia molra atició, pcitser per 
influencia de la meva mare. Abans de la 
üuerra hi havia hayut a Calella tres com-
panyies estables que escenificaven ubres 
diíerents cada setmana. Després de ¡a 
guerra en van quetiar Jues: la d'Acció 
Católica i la de l'Orfeó. La meva tamília 
estava abunaila a l'Orfeó. Des de ben 
petit he cini,'ut peí tcatrc una afició es
pectacular. Vaig anar a un ciíblciji de 
monfjes fin.s ais set anys. La monja que 
m'ensenyava a llegir versos es queixax'a 
que jo recitava amb massa cnvusiasnie. 
Trobava que havia de lleyir amb una ex-
pressió mes moderada... El Jiumenge a la 
tarda jo anava a! cinema a Pedifici de les 
monges i quan acaba\'a la peMícula sor-
tia corrent com un boig cap a l'Orfeó, 
perqué sV'sfa\'a acabant la funció teatral 
i \'olia \eure'n el tinal... Vaiy estudiar a 
l'Instittit del Teatre de Barcelona quan 
n'era el director Guillermo Díaz-Plaja, 
que era amic del meu pare d'aban.s de la 
guerra, de quan ell es deia Coiilleui. 
Anava variant de nom se^on.s la situaciói 
política, També rha\'ia tinijut ;.le piotes-
sor a l'institLit Balmes, Sovint arribava a 
classe vint minuts tard i en marxava 
vint minuts abans. Sospito que no tenia 
gaire interés en nosaltres. Moltes vega-
des abans de comentar la classe em pre-
guntava on érem perqué ja no .se'n re-
cordava... Em vaig treure el carnet 
J'actor i vaiS;! arribar a actuar al han-i 

ii 
El primer cop 

que vaig Uegir Wittgenstein 
no vaig entendre quasi res, 

pero vaig intuir 
que era importantíssim 

11 

barceloní de Gracia en un grup que 
muntava obres de lonesco, Greene, etc. 

—Qnm.s recinds guarda de la convul' 
sa década deh 60.' 

—Les nieves germanes, la Marta i la 
María Isabel, i jo érem els únics adoles-
cents de Calella que estudiavem el hat-
xillerat. Primer vaig estar intern ais Sa-
lesians de Mataró i despré.s, entre el 
1960 i el 1963, vaig estudiar a Barcelo
na, a l'inscitut Jaume Balmes. Vaig estar 
de sort, perqué hi vaig teñir alguns bons 
professors. N'hi va haver dos de Uengiies 
cliissiques tjue em van impressionar: 
Eduard Valentí i Fiol i Jaume Olives. En
cara no sé per qué no \'aig estudiar la ca
rrera de filología classica... En aquell 
temps \aig viure primer en una habita-
ció llogada d'una casa particular i des-
prés en una pensió. Em cobraven setanta 
]iessetes per la pensió ctiuipleta amb dret 
a una habiració individual. Encara em 
descomptaven els cap.s de setmana i els 
altres dies que no bi anava, tot i que hi 
tenia Thabitació igualment reservada... 
Després vaig passar cinc anys al Semina-
ri de Girona estudiant tilosofia i uns pri-
iiiers cursos de teología. Sempre m'han 
interessac molt els problemes filosófics 
de la teología. A Alemanya també vaig 
voler aprotundir el món de la teologia 
prtHescant,.. La Biblia em sembla básica, 
perqué proporciona una tormació indis
pensable. Som filis tle Roma, Arenes i 
Jerusalem, tant si bo volem com si no. 
Som grecuromans i judeocristians, tant 
sf hi estem a favor com en contra. El pas 
peí Seminari «.le Girona em va deixar un 
rastre ine.sborrable, peí rigor que .s'hi gas-
cava. Et dona\en una estructuració de 
cap formidable. Hi vaig teñir professors 
exccblents, com l'estimat doctor Estela, 
a qui vaig vetUar al Hit de mott, Modest 
Prats, Joaquim Toca, el doctor Vicenc^ 
Capdevila, que funcionava amb una 
exigencia metodológica tremenda... Hi 
vaig enganxar una generaciíí mo!t des
perca, hereva del Concili Vaticá 11. Hi 
vaig passar un fred horrorós, pero vaig 
sortir-ne molt satisfet des del punt de 
vista del creball inteblectuaL.. El 1970, 
en un moment turbulent, vaig acabar la 
carrera Je filosofía a Barcelona. Vaig 
viure el Maig del 68 sent alumne al pati 
de Lletres de la Universitat de Barcelo
na. Els estius anava a Alemanya. Hi vaig 
fer de tot: déscarregar banyeres, treballar 
en una impremta i en una lubrica de car-

Filosofi'a de Josep Ferrater Mora 
(1994) i ha editar el volum A 
Wiügenstem S^mposíiím (1993). 

Ha editat i traduít al cátala 
les dues principáis obres de Lud-
wig Wittgenstein, Tracmtus lo^-
co'philosophküs (1981) i Invesñ-
gacions filüsófiques (1983), i sec 
títols del projecte Philosophy for 
Children del professor Lipman: 
Líi descobena d'Arístótíl Mas 
(1987), Recerca/iíoso/i'cfl (1989), 
Pimi (1989), Buscant el sentit 
(1990), Lisa (1992), Recerca énea 
(1992)iAc¡míraníeímón(1996). 

Persona compromesa en les 
Iluites a favor deis mes margi-
nacs, ha presidir el Grup de Re
cerca i Actuació sobre Minories 
Culturáis i Treballadors Estran-
gers (GRAMC). També ha estat 
professor a la presó de Can 
Brians d'un grup d'independen-
tistes catalans que van ser em-
presonats el 1992. 
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tro... Les Jones cohrLiven menys que els 
honies i ;i mi, com n tots eís fonisters, 
em püfíiiven a preu ile dona. L'aleEiíany 
-sempre ha esrat important per a la gent 
que ha esrudiat tilosofia, pero üavors 
encara ho era mes, perqué els nurd-
americans i els anglesos no renien la 
presencia can torca que cenen ara. El 
1970, ais vinc-i-quacre anys, vaif; deci
dir anar a escudíar a Alemanya i m"hi 
vaifí escar fins al 1976. Van ser sis anys 
mole decisius i incensos per a la meva 
formació. 

—Qué es el que mes el va marcar de 
la seva estada a Alemanya? 

—]o sóc una altra persona des que 
vaig deixar que m'encrés Tonada d'aire 
frese de resrranf>er. El cel de Münsccr, al 
nord d'Alemanya, és d'un gris de plom 
que només es trenca una secmana a l'any, 
Un conegut meu que vivia alia em va 
avisar ahans que m'hi ínstaMés, Em va 
alercar que alia només podies fer dues 
coses: o escudiaves o ec suícidaves. Aque
lla escada a Münster va ser per a mi una 
experiencia moír f̂ racificanc de trehall i 
d'obercura. Hi vaig fer un aprenencacge 
no tan sois intel-lectual, sino també 

(i 
Treballar per la claredat 

té Lin component 
democrátic extraordinari, 

perqué fa accessible 
el coneixement a tüdiom 

vical. Les possibiíieacs culturáis que tení-
em llavors aquí eren escasses, perqué el 
franquisme només fomentava la idiotesa. 
A Alemanya, en canvi, vaig poder tor-
mar-me inceMeccualment i hi vaig ter 

Taprenentatge d'una Ilihertac cranquil'la. 
Vaig fer-hi el doctorar i vaig in\'estigar 
Tobra del Hlósot Ludwig Witcgenscein al 
coscac de la seva marmessora literaria. 
També a Alemanya vaig ceñir concacte 
amb ecartes de l'época que estaven refu-
giats a la :ona on jo vi\'ia. En aquell mo-
ment ETA encara no ha\'ia realitzac ac-
cions Can rebiicjables com la de l'acempcat 
d'Hipercor. ETA representava la Iluica an-
cifranquista i llavors jo hi sencia simpa
tía... A pare de la mc\a escaJa a Alema
nya, cambé em va influir mok l'any i mig 
que em vaig passar invesciganc a Cam
bridge. La democracia en aquell momenc 
encara es vivia d'una manera una mica 
crispada a Alemanya, que respirava lla
vors uns aires de postguerra. A Cambrid
ge, en canvi, la democracia era un princi-
pi mole mes assumit. Recordó que alguns 
anglesos em deien que els francesos ha-
vien tardar moles mes anys que ells a tallar 
el coll del reí. Deis anglesos vaig aprendre 
que de nonnes, si poc ser, n'Ki ha d'haver 
poques, pero que les poques que hi hagi 
s'han de complir escrupolosament. Vaig 
aprofirar la meva escada a Cambriilge per 
deixar-mc embriagar peí cinema. 
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—£¡ cinema es una ahra de les SL'VC'S 
grans possíoíTS? 

—He practicaC alguns esports du-
rañt la meva vida, sobretot el fútbol i el 
tennis, pero la meva auréntica passió ha 
estat, a part de la lectura i el teacre, el ci
nema. He tingut sempre una déria mor-
hosa, i L]ui sap si perillosa peí que té de 
capitalisme possessiu, per comprar Ui-
hres. Al final no dones l'abast a llegir-los. 
Ara justament he de canviar de pis per 
culpa deis ¡libres. En aquell temps, pero, 
el cinema m'atreía tant o mes que la lec
tura. Sóc de !a generado deis cinefó
rums. Al final deis anys 60 vaig dirigir 
sessions de cinefórum a partir de peMi'cu-
les de Frangois Truffaut, Carlos Saura i 
altres directors. Lla\'ors era una de les 
vies mes directes que hi havia per fer po
lítica, Com que mai no he estat afiliat a 
cap partir pero sempre he tingut inquie-
tuds polítiques, vaig participar molt acti-
vament en aquelles sessions. Llavors 
vencíem com podíem les limitacions 
enormes que hi havia. T'havies d'anar 
fent la teva cultura tot sol, viatjant a 
París per comprar Ilibres del Ruedo Ibéri
co o copiant a má els fragments deis Hi-
bres interessants que trobaves a la biblio
teca. Una part mok unportant de la cul
tura estava prohibida i no hi podíem ac-
cedir. La cultura classica, per sort, no es
tava prohibida i jo vaig aprofitar-ho per 
submergir-m'hi. 

44 
Un ha de fer 
la seva labor 

al Uoc on vulgui, 
i no em preocupa 
si sóc en el Uoc 

on els ahres creuen 
que hauria de ser 

—Voste s'ha guanyai un prestigi' ín-
ternacionai com a estudios de Liidwig 
Wingenstein. Qué el m dur a interessar-se 
per i'obra d'aqucsifiiosop 

—El curs 1969-1970, a cinqué de 
carrera a la Unlversitac de Barcelona, 
un joveníssim i esquerra jacoho Muñoz 
ens feia unes classes sobre l'Escola de 
Frankfurt i la filosofía analítica, la bran
ca mes moderna de la filosüfía que po-
dies trobar en aquell moment. La prime
ra vegada que vaig sentir parlar de Witt-
genstein va ser a les seves classes. Des de 
llavors no he deixat de Uegir Wittgens-
tein gairebé ni un dia de la meva vida. 
El primer cop no vaig entendrc quasi 
res, pero em va fer la impressió que era 
im autor importantíssim, que dcia coses 
intetessantíssimes. En aquest cas, la fas-
cinació per Wittgenstein em va venir 
peí que no veia, peí que no entenia. De 
vegades les coses passen per una rao 
misteriosa. El meu gust per la filosofía 

també té un origen curios. Jo havia tin
gut de professor a l'institut Francesc Ca
ñáis, que després va ser catedratic de 
metafísica a la universitat, Sempre l'he 
apreciar molt, tot i que es mou en un es-
pectre ideologic i polítíc bcn diferent 
del meu. No entenia res del que etl deia 
a classe, pero veia que ensenyava amb 
un entusiasme vital impressionant. Sem-
blava que gairebé s'enfilava físicament 
per les parets cridant els prtiblemes 
d'Aristotil. Vaig pensar que mes enlla 
del que ens explicava i jo no cómprenla 
hi devia haver una materia molt atracti
va. D'aquesta manera cm vaig encuriosir 
per la filosofía. De vegades de manera 
estranya ens fascina el que cntreveiem 
íiuan no hem entes pnni les coses. Ens 
vam trobar fa un temps a l'enterrament 
del doctor Francesc Goma, un professor 
que he estimat molt, i em va fet saber 
que em llegia sempre i que no estava 
d'acord en res del que jo afirmava. Li 
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vaig dir que ja m'Iio pens;iv;i i li \w 
vaig n^nm moltíssim. 

—Quina creu que és la principal 
aportado de Wingcnstein a la historia de 
la fiiosofia! 

—Wittgenstein obre dos mons di-
ferents amb les seves diies obres cabdals. 
El 1921, amb la piiblicació Jcl TTOCÍÍUHS 

logico'phiiosophicus, infiueix moltíssim 
en una nova manera de fer filosofía, a 
través del Cercle de Viena. El 1953, dos 
anys després de la seva mort, s'editen les 
seves invesd^üciom filosofiqueí, on es 
poden vcure desenvolupades les seves 
incuVcions plantejades en el Traciaim. 
El primer llibre és una conscrucció ar
quitectónica molt ben travada, pero és 
finalment amb el scyon que ens ajiida a 

44 
Si sóc un catedrátic 

d'universitat, 
no puc fer veure 
que sóc un paria 

de la societat 

jy 

encendre que la fílosoHa no necessária-
ment Ka de ser ideológica, que por ocu
parse mes de les descripcjons que no pas 
de les explicacions. Abans de Wittgens
tein, el filosot era un ésser que volia pas-
sar ais altres la seva visió de la Ilibertac, 
l'amor, la justicia, etc. Wittgenstein, en 
canvi, entén que el fílosof és un ésser 
buma com els altres, un individu que 
mé.s aviat ha de procurar mirar els con-
ceptes que fem scnir per estudiar quines 
difícultats plantegen, amb qué connec-
ren, etc. Vol examinar-ne els pressuposits 
i les conseqiiéncies per arribar a una ana-
lisi conceptual que potser ens pot fer 
canviar d'opinió. Wittgenstein ve a pre
guntar-nos si es pot jugar a escacs sense 
la reina. La resposta a aquesta pregunta 
no és trivial. No es pot comentar una 
partida d'escacs sense la reina, pero és 
evident que quan te la ¡naren bé pots 
continuar jugant. Ens vnl demostrar, per 
tant, que toi depén de com plantegem 
els problemes. 'Depén': aquesta seria la 
páranla clau del pcnsamenc de Wittgens
tein. Teniín unes dades i en podem Creu-
re unes conclusions o unes altres. Depén 
de com les analic:eni. Afinnar aixo no és 
ter rclati\'isme. Ei que cal, segons Witt
genstein, no és bomban-lejar els altres 
amb la nostra ideologia, sino ajudar-los a 
fer transparents els arguments i a revisar 
les análisis. Segons Wittgenstein, la nos
tra civiiitració és massa constructiva: 
coMoca unes coses damunt les altres de 
manera complicada. La claredat, per a 
Wittgenstein, és un objectiu essenclal, 
un valor substantiu. Treballar per ia cla
redat té un component democratic ex-
traordinari, perqué fa accessible el conei-
xemcnt a tothom, perqué atorga la capa-
citat de crítica i de resposta a tots els ciu-
tadans i no únicament a uns quants pri-
vilegiats que es convertcixen en casta 
intel-lectual. Wittgenstein m'ha marcar 
de manera definitiva amb el .seu pensa-
ment Hlosofíc. Si pogués parlar amb ell, 
potser em diria que no l'Ke entes... 

—Quina fundó ha de cnmpHr la fiio
sofia en el món actual! 

—La filosofía ha d'ajudar a pensar i 
entendre el món, per tal que abans de 
morir-nos hagim entes alguna cosa. Hem 
d'entendre en el sentit que hem de 
veure qué tenim al davant, quins argu
ments i quins pressuposits hem de valo
rar. Hem J'anar adquirint un pensament 
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cad;i x'cjíüJíi mes tinkiuLit. Liiincnr^hle-
ment, encara juiíiiem a teñir un pensa-
meni: de pasrorecs, de Ixins i dolents, de 
hlanc i ne^re, de sí o no. Les eose.s son 
molt matisades. Hi ha toiis de gris i pe-
nombres. A l'escüla ens ensenyen a ma-
Cisar la capacitat visual o cactil, ens en-
senyen a afinar els sentits, especialment 
els que permeten un contacte tísic. No 
ens ensenyen, en canvi, a matisar el rao-
nament, a afinar el sentit inteldectual. 
La filosofía ha d'ocupar-se de tot aixo. 
Ha d'ensenyar defensa personal, que és 
molt importanE des d'un punt de vista 
democrátic. 

—Vüste m iL'Jiir í'oportiíJiiiíif de que
darse a Aíemanya conx a professor a ia 
iinit'enítíJt, pero va decidir insiallarse de 
non £i Cíitíiliüivti. Que el va im(?ulsar a 
tomar «I pak^ 

—Em trobava hé a Aíemanya i m'hi 
sentía integrac. Pero vaig vuler tomar a 
Catalunya l'esttu del 1976 quan vaig 
saber que el meu pare estava malalt. Al 
cap d'ims mesos va mi>rír í ja no vaíg 
voler tornar a abandonar Catalunya. No 
tenia ganes de viure en una ciutat gran i 

eui vaig presentar a laies oposicions per 
a una plai;a de professor de secundaria. 
Les vaig treure i el 1978 me'n \'aig anar 
a Sant Feliu de Guíxols, on vaíg passar 
uns anys telicíssims de la meva vida. Era 
un monient de can\'i, treballava amli 
col-legues molt jo\'es i vi\'ia en un Uoc 
privilegiar sobre el uuir, en un indrct 
precios del camí de ronda de Sanl Elm 
que ara ha quedat fet malbé. Des de l'ha-
hicaeió veia el tar de Tossa. Vaig passar 
gairebé una desena de cursos a l'institut 
de Sant Feliu de Guíxols. A mes de fer 
classes, traduía Wittgenstein al cátala. 
Era una feina que demanava molta 
calma, molta tranquiblitat, Alia en 
tenia rantii com volia. Cap al 1986 em 
\'an demanar que fes un curs de lógica al 
Col-legi Universicari de Girona. De 
mica en mica em \'aig anar vinculant 
mes a la casa, amb robjcctiu de consti
tuir un nucli de professors que pogués 
acabar creant una olcrta de cursos de la 
carrera completa de filosotia. 

—Müits colkgues sem irohavcn cs-
irany que vaste, amh eí sen í)re,s[((¡(, se sen
tís a giist t.'men>'aní en un ínsiituí, í els va 

cosiar entííníire que quan firialn\eni va en
trar al man imíversítítri cauílii ho fes incor-
porani'se cnm a professor a Girona i no a 
Burcelojia... 

—He tingut la sort de poder-me fer 
un camí propi. No vul! ser pedant ni or
gullos, pero pensó que un ha de teñir una 
certa autoestima i ha de fer la seva labor 
al Uoc on vLilgui, sense pensar en els ju
diéis deis altres. Cree que la feina que 
faig és important i albora absolutament 
prescindible. Vaig entrar a la Univcrsitat 
de Girona perqué tenia la possibilítac 
d'ajudar-hi a implantar la carrera de fllo-
sofia. El 1989 vam poder-bi crear la Cá
tedra Ferrater Mora de Pensament Con-
temporani. Si no bagues tingut aquests 
estímuls, encara seria a Sant Feliu, per
qué m'lii sentía molt bé. Alguns coMe-
gues mes joves em mira\'en amb sorpresa 
quan els parlava del pnijecte de filosofía 
per a nens en qué estava comen^ant a 
trebalhir ía algiais anys. Ara veig que hi 
dediquen elogis, Relativit:o absoluta
ment el que faig. No em preocupa si sóc 
en e! lloc on els altres creuen que hauria 
de ser. No pretenc crear escola. L'única 

Revista df Girona / niim. I9H t;cni.T - icbrcí- 1000 21 



pretensió que tinc és que se m escolti i 
es critiqui el que dic. No vull teñir se-
gLitdors. El que vull és que cada dia hi 
hagi mes ciutadans autónoms, Uiures, 
independents, crítics. Nn vull els meus 
alumnes amb mi contra cls altres. En 
tot cas, els vull enfnint meu. Faig la 
feina que he de ter, la que em toca. I 
líestos! Uiniportant a la vida és viure el 
present amb intensitat fent el que fas i 
preguntant-te que mes has de fer. 

—Vosí¿ va iractar hastam Josep Fer-
rater Mora en eh últims anys de la seva 
vida. Qnm record en ¡J.' 

—Era una persona Uesta, ayuda, 
toleranc. Tenia una ironia magníhca 
que potser els altres no sempre capta-
ven. Va morir amb la impressió que el 
país no l'havia aprofitat prou. Eli pen-
sava que era una mica l'Ortega y Gasset 
de Catalunya i ii semblava que no li re-
coneixien prou la feina feta. Per aixo lí 
va fer una il-hisió tremenda que es 
crees una cátedra que diigués el seu 
nom. Estava encantar amb la cátedra 
de Girona. Sempre em deia que jo era 
un cátala una mica especial, perqué 
considerava que els catalans no teníem 
fama de complidors i en canvi veia que 
el que jo li anunciava tirava endavant. 

Ara hem de preparar una bona biogra
fía de Ferrater, amb textos inédits que 
poden escandalit:ar algú. Conservem 
poemes bellíssims inedíts seus, alguns 
de carácter erotic que causaran sensa-
ció, peí que teñen de bromistes. Ferra
ter era basicament un home modern. 
Sentia un gran passió per la moderni-
tat. No volia mirar entere ni volia cs-
criure les memories. Sospito que la 
guerra del 36 el va marcar. Era un 
home amb un futur lluminós. Va morir 
en un moment en que estava esplén-
did. No dona\'a la imatge típica i tópi
ca del filosot tristot que pensa coses es-
tranyes i abstruses. Al contrari, es plan-
tejava els problemes de la técnica, 1-a 
modernitat, el coneixement, la políti
ca, rética... Bategava amb el seu temps 
i era extraordinariament sensible ais 
problemes deis seus conciutadans. 

—Maigrat Ferrater. Catalunya és 
un país amh pnca iradició filosófica! 

—Catalunya és un país d'historia-
dors i literats. No ho critico gens ni 
mica. Esta bé que ho .sigui, perqué hi ha 
pa'ísi,>s que no teñen tants hiscoríadors i 
literats com en té el nostre. Aquesta és 
una realitat Hígada a la idea de la preser-
vaciü i la supervivencia. Vigilem la 

historia i culcivem la llengua, que és el 
que tenini. També tenim bastants artístes. 
Pero no tenim gaires ciencífics ni gaires 
pensadors. Potser les universitats definirán 
en pocs anys un canvi en la manera de fer 
d'aquest país, pero en línies generáis no 
hem heretat un pensament laic i modem 
que es plantegi els problemes de la filoso
fía sense el condicionament d'una visió 
religiosa, com ha tingut Carreras i Artau. 
Els pensadors mes interessants que tení
em, com Joaquim Xirau, que va influir 
molt en Ferrater, se'n van anar del país. 
Per aixo els pensadors que ens han influir 
mes han estat estrangers. Si Ferrater ba
gues estat en una universitat catalana des-
prés de la guerra tampoc no hauria pogut 
fer el que va fer. A la vida la casualitat et 
marca. Ferrater deia que per entendre la 
vida d'una peleona calía entendre la seva 
circumstancia histórica i el seu taranna, 
pero que també s'havia de teñir en comp-
te l'atzar. Eli va teñir la sort de fer el seu 
periple per París, Santiago de Cuba, San
tiago de Xile i els Esrats Units. Si no ha-
gués entrat en contacte amb la cultura an-
glosaxona i les bibíioteques deis Estats 
Units, no hauria arribat on va arribar. Des 
de la cátedra que duu el seu nom volem 
seguir el seu esril rigorós i no dogmátíc. 
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—Cum a chitada, roste i'ha almeat 
sempre al costal de les persones me's desafa-
i'oriífes. Aí/nesí e's el i'CTítaMe compromís 
de r¡mellectml! 

—Es el meu. He de ser fiJel a mi ma-
teix, comcn^ant peí fet de la idcntitac. El 
meu marc naruriil de referencia és el na
cional deis Paísos Catalans. Segurament 
aquesta inquietud se'm va despertar al Se-
minari de Girona, que era mole catalanis
ta. Es evident que a Catalunya només hi 
hauria d'haver una única llengua oficial i 
que haurícm de teñir sobirania. Sembla 
mentida que encara haguem de Iluitar per 
trivialitats. jo parlo he cinc o sis idiomes. 
No sóc una persona raneada, Tinc ciar que 
el problema del nostre poblé és polític, de 
decidir com es configura una societat i a 
partir de quins referencs. Em molesta viure 
en una societat supeditada a una altra. 
Vull un país independent, pero de ciuta-
dans indepenJencs. Per aquesta rao la Ikii-
ta de la cultura em sembla la mes impor-
tant de totes, perqué és revolucionaria i no 
té les limitacions de la professional i la po
lítica. Encara podem fer moltes coses en el 
terreny de la cultura per al despertar deis 
akres... Jo be pres una opció claríssima per 
ais mes desafavorits. Hi estic en deute, per-

é« 
L'institut 

d'Estudis Catalans 
no ha de ser un halneari 
on esperar que et donin 

la Creu de Sant Jordi 

qué tinc una mala consciencia de classe, 
no pas una mala consciencia individual. 
Jo no he estat mai un desafavorit. En prin-
cipl dono suport a qualscvol coMectiu de 
gais, insubmisos, negres, independentistes, 
ocupes... Estic al seu costat. Només deixa-
ria d'estar-bi si matessin, violessin o fcssin 
alguna animalada. Em sentó mentaiment 
en aquesta situació, ja que vitalment sóc 

un privilegiar. Si sóc un catedratic d'uni-
versitat no puc fer veure que sóc un paria 
de la societat. Tiiic un sou que em permet 
viure bé. No me'n queixo. Es mes: estic 
disposat a donar una part del meu sou si es 
destina a coMectius com aqucsts, pero no 
pas si es destina a festivals al Palau Sant 
Jordi. Em sentó amb l'obligació moral de 
defensar aqüestes causes. Si no, no podria 
teñir un mirall a casa, perqué em sentiría 
indigne quan m'hi mires. 

—Voste és niemÍTre de ¡'ínsiiluí d'Es-
tudis Catalam. Com veu el fulur d'aquesta 
institució! 

—L'lnstitut d'Estudis Catalans ha 
de ser el líder en el terreny de les idees 
ais Paísos Catalans i ha de complir una 
funció digna de representació institucio
nal. Celebro que fa poc hágim incorpo-
rat a la secció filológica Joan Sola, una 
de les persones mes critiques amb el dic-
cionari normatiu. Les grans discussions 
les hem de teñir a dititre, no a fora. No 
ens ha de fer por la idea d'obrir un gran 
debat. L'lnstitut d'Estudis Catalans no 
ha de ser un halneari on esperar que et 
dcmin la Creu de Sant Jordi. 

Xt-'vi Planas 
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